
KÁZÁNÍ           Velikonoční neděle, 9.4.2023 

 

1.čtení: 1 Sam 21,1-10 

 

Mt 28,8-10 

Tu rychle opustily hrob a se strachem i s velikou radostí běžely to oznámit jeho 

učedníkům. A hle, Ježíš je potkal a řekl: „Buďte pozdraveny.“ Ženy přistoupily, 

objímaly jeho nohy a klaněly se mu. Tu jim Ježíš řekl: „Nebojte se. Jděte a oznamte 

mým bratřím, aby šli do Galileje; tam mě uvidí.“  

Bratři a sestry, 

 

nebojte se! 

 

Ano znovu to slyšíme. Slyšeli jsme to už minulou neděli. Když Ježíš jako král na oslátku vjížděl 

do Jeruzaléma. Neboj se, hle král tvůj přichází k tobě. Tehdy nově zazněla tahle slova proroka. 

A přece, tohle „Nebojte se“ Velikonoční neděle je ještě jiné. Zcela nové. Ještě mocnější. Protože 

je to pozdrav a vzkaz Ježíše, který vstal z mrtvých.  

 

V těch slovech je Hospodin a všechna jeho „nebojte se“, která kdy zazněla v příbězích jeho lidu 

i jednotlivých lidí víry. Je to pozdrav a vzkaz Boha, který miluje nejen svůj lid, ale bláznivě 

miluje tenhle nemocný svět. Proto se spojil s Ježíšem z Nazareta, aby v něm ukázal svou lásku. 

A aby v něm ukázal, že každý, kdo jeho lásce věří, a skutečnou láskou přemáhá sám sebe, 

vydává se ve prospěch druhých, už přemáhá zlo, odcizení i smrt. Protože má účast na lásce, 

která už zlo, odcizení i smrt přemohla. Ježíš byl vzkříšen, vstal z mrtvých. Nebojte se – Bůh 

sám ho vzkřísil, ukázal, že je s ním spojen, že za ním stojí. Že On sám se v něm dal, vydal, aby 

už jednou provždy dal život lásce, která přemáhá smrt, naději, která neumírá. 

 

Copak právě téhle naděje není dnes třeba jako soli? Protože to, co se děje v posledních letech a 

co se k nám dostává, nadějí otřásá. Nadějí pro mnohé strádající a ohrožené. Pro nás, pro naše 

děti a jejich potomky, pro celý svět, s nímž jsme víc něž dřív propojeni. Nechci to zde 

vyjmenovávat. Víme, co všechno nadějí otřásá a působí, že lidem mizí. Ale tahle skutečnost 

má i druhou stránku. Vlastně nadějnou. Kde se existenční naděje otřásá, tam o ní začíná víc jít. 

Tam se o ní víc uvažuje a mluví. Víc se hledá. Proto třeba teď vyšel speciál týdeníku Respekt, 

věnovaný právě naději. Ukazuje se, že ačkoli se lidé u nás často označují za nevěřící, mají 

v sobě křesťanské cítění i hodnoty, a mnozí je svými postoji i snažením vlastně žijí. Třeba často 

připomínanou solidaritou a štědrostí vůči lidem v nouzi. A v řadě lidských příběhů jde právě o 

víru, že má smysl snažit se o něco dobrého, užitečného, vydat se v tom i pro druhé, mít pro to 

naději, i když to něco stojí. Anebo, že naděje na změnu života je skutečnou silou. Takže různá 

víra i naděje i láska v lidech je, a jde jim o ně, i když Boha nevyznávají a do církve se nehrnou.  

Je ale pak křesťanská naděje něčím zvláštní a nezbytná? 

 

Tu ty dvě Marie rychle i opustily hrob a se strachem i velikou radostí běžely oznámit to 

učedníkům. A hle, Ježíš je potkal a řekl: „Buďte pozdraveny.“ Ženy přistoupily, objímaly 

jeho nohy a klaněly se mu. Tu jim Ježíš řekl: „Nebojte se…  

 

Jsou to slova naděje, za kterými stojí Bůh sám. To už jsem říkal. Teď dodávám, že jsou to slova 

Vzkříšeného. Ježíše, který jako první vstal z mrtvých. Už přemohl smrt a mluví k nám, setkává 

se s námi z nového rozměru života, z nového prostoru života prolomeného do věčnosti, za 

hranicemi smrtelnosti, dějinnosti, za hranicemi tohoto světa. Jeho „Nebojte se“ má smrt 



přemáhající a neumírající potenciál. A právě tohle, tahle už neumírající naděje, se má dostat 

k lidem.  A proto mohu třeba směl jít, když mě zavolali z DS, jestli bych přišel za umírající 

paní. 

 

A ještě do třetice jeden rozměr tohoto Ježíšova „Nebojte se“ můžeme dnes nechat zaznít. 

Rozeznívá se velmi aktuálně na pozadí toho Chanina chvalozpěvu, který jsme prve slyšeli. 

Shodou okolností taky z úst prosté věřící Chany zní tahle mocná naděje: Nikdo není svatý mimo 

Hospodina, není nikoho krom tebe, nikdo není skálou jako náš Bůh. Nechte už těch povýšených 

řečí… Zděšeni jsou bohatýři s lukem, ale ti, kdo klesali, jsou opásáni statečností… Hospodin 

vydává na smrt i daruje život, do podsvětí přivádí a vyvádí též odtud… Slabého pozvedá 

z prachu, z kalu vytahuje ubožáka… On střeží nohy svých věrných, ale svévolníci zajdou ve 

tmách; svou silou se nikdo neprosadí… Hospodin povede při i s dálavami země. Udělí moc 

svému králi, roh svého pomazaného zvedne. A přišel ten čas, přišla ta Velikonoční neděle, kdy 

zmrtvýchvstalý Ježíš potká jako první právě ty dvě Marie spěchající se strachem i s velikou 

radostí od prázdného hrobu. A právě jim říká „Nebojte se…“. A my můžeme věřit a máme 

naději, že jsou to slova toho, který přijde soudit živé i mrtvé!  

 

Ano, i zlí lidé, násilní vůdcové, uzurpátoři a teroristé mají své následovníky a vyznavače. I 

dlouho po jejich smrti. I v současnosti. I to nás děsí a otřásá to naší nadějí. Ale nikdo z nich 

nevstal z mrtvých jako Ježíš Kristus! Navzdory jim všem zní tenhle jeho velikonoční pozdrav 

a tahle výzva „Nebojte se!“ Vždyť Hospodin už mocně zvedl, a ještě zvedne moc svého 

mesiáše. Střeží nohy svých věrných a svévolníci skončí ve tmách. 

 

A teď, sestry a bratři, už jen krátce několik postřehů.  Jak tahle zmrtvýchvstalá naděje, která se 

má dostat k lidem, má tak obyčejné a svou věrohodností předem nezajištěné první příjemce a 

posly. Dvě prosté ženy, dvě Marie, které byly Ježíši oddané. To se přece týká i nás. 

 A hle, je to Ježíš, který je potká a pozdraví. To patří k té naději.  

 

A pak se tu odehrává něco, co bychom mohli vidět jako početí církve a křesťanské bohoslužby. 

Když ty ženy přistoupily k Ježíšovi, objímaly jeho nohy a klaněly se mu. A pak jim Ježíš řekl 

to první křesťanské kázání. „Nebojte se“. A hned následuje jeho poslání: Jděte a oznamte to 

mým bratřím, aby šli do Galileje. A zaslíbení: tam mě uvidí.  A pak jakoby se tím vším ty ženy 

uklidnily, vzaly za své to, co jim Ježíš řekl, a odešly. Za chvíli čteme, že to zřejmě učedníkům 

vyřídily.  

 

Ovšem mezitím se už hned objevily kolem toho prázdného hrobu první dezinformace a 

konspirační teorie. A taky se dokonce tváří v tvář se Vzkříšeným objevily u některých učedníků 

pochybnosti. Ale brzy se ukázalo, že i ty dezinformace i ty pochybnosti věřících, které se znovu 

objevují, tohle velikonoční evangelium dokáže přemáhat.  

 

Díky tomu i my tady slyšíme dnes slova vzkříšeného Pána: Nebojte se. A nenechte si tuhle 

naději pro sebe.  

 

Chvíle ticha 

 

Modleme se: 

V tobě, vzkříšený Pane, je dostatečná síla a naděje proti všem útokům zla i pocitům marnosti a 

skepse. Děkujeme, že i nám vycházíš vstříc a chceš se s námi setkat ve svých slovech, ve svém 

Duchu a u svého stolu. Děkujeme, že i my můžeme k tobě s vírou přistoupit a okusit, že jsi živý 

mezi námi.   



 

Před Tebou, svatý a milostivý Bože, ale předtím vyznáváme svůj hřích.  

Ptám se teď každého z nás: 

Vyznáváš, že jsi hříšný člověk a že nejsi před Boží tváří o nic lepší než druzí lidé? 

Přiznáváš, že spolu s nimi neseš vinu na bídě světa a utrpení mnoha lidí? 

Vyznávám. 

 

Věříš, že Ježíš Kristus, vedl svůj zápas s mocnostmi zla a svůj život vydal i pro tebe?  

Věříš v moc jeho smrti a vzkříšení?  

Věřím. 

 

Jestliže Bůh ti prostřednictvím svého syna daroval své odpuštění a smíření, chceš i ty 

odpustit a odpouštět, usilovat o smíření a pokoj?  

Chci s pomocí Boží. 

 

Slova milosti:  

… my jsme s ním jedli a pili po jeho zmrtvýchvstání. A uložil nám, abychom kázali lidu a 

dosvědčovali, že je to on, koho Bůh ustanovil za soudce živých i mrtvých. Jemu všichni 

proroci vydávají svědectví, že pro jeho jméno budou odpuštěny hříchy každému, kdo v něho 

věří. Amen. 

 

Apoštolské vyznání víry     NEZ 345 

Pozdrav pokoje 

 

P: S 482  Obětování 


